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Így támogatják 
a családokat Európában 
és Magyarországon

2. oldal 

Portréfilmen elevenedik 
meg Kozma doktor 
személye

8. oldal 

Felújított 
olvasókör 
a Visszhang
utcában

3. oldal 

ADÓSSÁG • Részletfizetés igen, elengedés 
nem

Putz Anita vissza 
tudta volna fizetni. 
Ambrus István is?
KOROM ANDRÁS - BOROS TAMÁS

 Ambrus István, Mártély 
frissen megválasztott pol-
gármestere kérte a Hódme-
zővásárhely felé fennálló, 
mintegy 24 millió forintos 
tartozás elengedését. A ké-
réshez csatlakoztak a vásár-
helyi kormánypárti frakciók 
tagjai is. Márki-Zay Péter 
a tartozásra részletfizetést 
ajánlott fel Mártélynak, de 

nem engedi azt el. Később 
nyílt levélben azt írta Lázár 
Jánosnak, hogy a választók-
nak nem ezt ígérte a kam-
pány alatt Ambrus Istvánnal 
egyetemben. Lázár János 
egy szeptember 16-i poszt-
jában annyit írt egy Amb-
rus Istvánnal közös képhez: 
,,Igyekszünk megoldást ta-
lálni a helyzetre!”

Folytatás a 3. oldalon

 RÉSZLETEKBEN FIZETHETIK KI AZ ADÓSSÁGOT

BELVÁROS • Veterán autók, különleges kerékpárok a megnyitón

Hivatalosan átadták  
a Szent Antal utcát

KOROM ANDRÁS

 Bár a forgalomnak már 
augusztus 15-én megnyitot-
ták a felújított Szent Antal 
utcát, azt szeptember 16-án 
avatták fel hivatalosan is.
 Veterán járműveket, köztük egy 
1954-ben készült BMW személyau-
tót és egy 1948-ban és egy 1954-ben 
gyártott motorkerékpárt is megcso-
dálhattak, a Haramia együttes mű-
sora teremtett jó kedvet, de a prímet 
az óvodások bicikliversenye vitte el a 
felújított Szent Antal utca avatóján.
Az érdeklődők megcsodálhatták 
a réges-régi járműveket, melyek 
azonban úgy néztek ki, mintha most 
gördültek volna le a gyári futósza-
lagról. Aki csak később érkezett, az 
már azzal találkozott, hogy óvodás 
gyermekek kerékpároznak még so-
sem látott háromkerekű bicikliken, 
s próbálgatják a kézzel irányítható 
markológépet. Ezeket egyébként 
egy algyői cég készíti a svéd gyere-
keknek, de a jövő héten a vásárhelyi 
óvodák kapják majd meg a 45 ke-
rékpárt – mint azt Berényi Károly 
alpolgármestertől megtudtuk – a 
Vásárhely Városáért Közalapítvány 
jóvoltából.

Folytatás a 3. oldalon

ILYEN MADÁRTÁVLATBÓL A SZENT ANTAL UTCA

JÁTSZÓTEREK • Ismét birtokba vehettek egy helyszínt

Megnyílt a népkerti játszótér
KOROM ANDRÁS

 13×17 méter és 24 külön-
böző játékelem található a 
népkerti játszótéren talál-
ható hajón, melyet ma dél-
után avattak fel Hódmező-
vásárhelyen. Ez a 100 millió 
forintos játszótér-felújítási 
program legjelentősebb ré-
sze, 14 millió forintba került.
 Az augusztus 19-i átadást az eső 

elmosta, de a szeptember 10-i nap 
ünnep volt a gyermekek számára, 
akik azóta már használhatják ter-
mészetesen, mondta köszöntőjében 
Márki-Zay Péter. A polgármester 
felidézte: tavaly a kormányhivatal 
hiányosságokat talált azokban a 
játékokban, amikkel korábban évti-
zedekig nem volt gond. Ezt követően 
döntöttek úgy, hogy elbontják az 
összes nem EU-szabványos játékot 
és elindítják a programot. Ez tavaly 
elkezdődött, 60 millió került az idei ÖNFELEDTEN VETTÉK BIRTOKBA A JÁTSZÓHAJÓT A GYEREKEK

évre és jövőre fejeződik be.
Márki-Zay Péter az átadón figyel-
mükbe ajánlotta a városkártyát, 
amivel a Jovány buszok által az isko-
lába járás ingyenes. Hódmezővásár-
hely zöldebb, nyugodtabb település 
és a legbiztonságosabb megyei jogú 
város, ennek ellenére kamerafelújí-
tási program indul. Tavaly 50 millió 
forintot költöttek óvodai eszközök 
felújítására és hamarosan elkészül a 
Teleki utcai bölcsőde. 
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REZSI • Kinek mit intézett a kormánya

Így támogatják a családokat külföldön
VV ÖSSZEÁLLÍTÁS

 A magyarok keressenek 
többet vagy fogyasszanak 
kevesebbet. A németek, az 
osztrákok, de még a szlo-
vákok is készpénzzel tá-
mogatják állampolgáraikat, 
ellensúlyozandó a rezsiárak 
növekedését. Ez történt az 
elmúlt hónapokban nálunk 
és Európában. 
 A száguldó infláció és az energia-
árak robbanása idején magyar kor-
mány a családoknak nem osztogat 
ingyen pénzt, hitelfelvételt támogat, 
s a miniszterelnök arra ösztönöz 
mindenkit, hogy vagy fogyasz-
szon kevesebb áramot és gázt, vagy 
keressen többet. Más országokban 
máshogy gondolják.
Július 29. Kossuth Rádió, Orbán Vik-
tor: 
…aki az átlagfogyasztás 
felett fogyaszt, „annak 
gondoskodnia kell arról, hogy 
csökkentse a fogyasztását, 
vagy keressen annyi pénzt, 
hogy ki tudja fizetni az 
átlagfogyasztás fölötti részt”.

500 Euro az osztrákoknak

 Szeptember 2.: Ausztriában szep-
tember 1-től kapják meg az osztrák 
lakosok a klíma-és drágulásellenes 
bónuszt (Klima-und Anti-Teue-
rungsbonus). A felnőttek 500 Eurót 
(mai árfolyamon 200 ezer 910 fo-
rintot), a gyerekek 18 év alatt 250 
Eurót (100 ezer 455 forintot) kap-
nak. Másrészt az osztrák kormány 
6 milliárd Eurós drágulásellenes 
csomagja részeként fontosnak tart-
ja, hogy a kialakult infláció mellett 
segítséget nyújtson a lakosoknak. 

Munkanélküliek, szociális segély-
ben részesülők további egyszeri 300 
Euró segélyt kapnak. Ezen kívül jú-
nius végéig egy 150 Eurós utalványt 
kapott mindenki Ausztriában, ami 
év végéig váltható be.
Június 14.: Havi bruttó 3,5 millió fo-
rintra emelték Orbán Viktor minisz-
terelnöki tiszteletdíját. A kormány-
főnek jár továbbá bruttó 1,3 millió 
forint képviselői tiszteletdíj is.
Az eddigi 1,9 millió forint helyett az 
új kormány miniszterei (nagy volt a 
szórás a fizetések között, és egysé-
gesítették – a szerk.) már több mint 
2,6 millió forintot vihetnek haza, 
ami 33 százalékos béremelést jelent 
– írta az Index.

500 Euro a szlovákoknak

 Június 25.: Szlovákia: Személyen-
ként 500 eurót ajánl fel a kormány 
egyszeri támogatásként mintegy 
400 ezer állami és közalkalmazott-
nak, köztük a tanároknak – ez ösz-
szesen 200 millió euróba fog kerülni 
az államnak – olvasható a pozsonyi 
(Szlovákia) Új Szóban.

Német támogatások

 Németországban emelik a többi 
között a családi pótlékot és a lakha-
tási támogatást, amelynek jogosult-
sági körét is kiterjesztik, a munka-
viszonyban állóknak járó 300 euró 
után pedig a nyugdíjasok ugyancsak 
300 euró, a diákok 200 euró egyszeri 
támogatást kapnak az energiakölt-
ségekre.
Bevezetnek egyebek mellett egy 
úgynevezett áramárféket is. Ez azt 
jelenti, hogy a háztartások és a kis-, 
illetve közepes méretű vállalkozások 
egy meghatározott mennyiségig, az 
úgynevezett alapfogyasztásig ked-
vezményes áron kapják a villamose-
nergiát.

800 ezres ígéret - 2027-re

 800 ezres bruttó átlagbért ígért 
Gulyás Gergely a tanároknak, fel-
téve, ha meg tudnak egyezni az 
Európai Unióval, mely támogatásá-
ból származna ez az összeg. Ezzel 
párhuzamosan 400 ezres fizetéssel 

KI TUDJA, MIT HOZ A TÉL

A SEGÍTSÉG MÉG NEM MINDEN RÉSZLETE ISMERT HAZÁNKBAN

és szolgálati lakás biztosításával to-
boroznak határvadászokat.
Műveleti felderítőket, vagyis figye-
lőket toboroz a Nemzetbiztonsági 
Szakszolgálat (NBSZ) havi bruttó 
660 ezer forintos fizetéssel, 200 
ezres cafeteriával, közel százez-
res ruházati illetménnyel és egyéb 
juttatásokkal, írja a Hvg.hu a szak-
szolgálat honlapján kiszúrt toborzó 
alapján.

2008-as családi pótlék

 2008 óta nem emelkedett egy 
fillérrel sem a gyermekeket nevelő 
családoknak járó állandó támoga-
tás, a családi pótlék összege. Ennek 
számos oka van, az egyik legfőbb az, 
hogy az állam arra szeretné ösztö-
nözni a szülőket, hogy dolgozzanak, 
és vegyék igénybe a nekik járó adó-
kedvezményeket és hiteleket. Egy 
gyerek után 12 ezer 200 forint jár, 
az 1 gyermeket nevelő egyedülálló 
szülő 13 700 forintot, a 2 gyermeket 
nevelő család gyermekenként 13 300 
forintot, összesen 26 600 forintot, a 
2 gyermeket nevelő egyedülálló szü-
lő gyermekenként 14 800 forintot, 

összesen 29 600 forintot, a 3 vagy 
több gyermeket nevelő család gyer-
mekenként 16 ezer forintot, azaz 
minimum 48 ezer forintot, a 3 vagy 
több gyermeket nevelő egyedülálló 
szülő gyermekenként 17 ezer, azaz 
minimum 51 ezer forintot kap. 2008. 
január 1-je óta 28 500 forint a teljes 
nyugdíj legkisebb összege.

Magyarország távolodik

 Szeptember 15-én megszavazták 
az Európai Parlament képviselői azt 
a jelentést, amely megállapítja, hogy 
Magyarország folyamatosan távolo-
dik az Európai Unió alapértékeitől, 
és a teljes értékű demokrácia helyett 
2022-re már inkább a „választási 
autokrácia” jelző illik rá. Az állás-
foglalást 433 képviselő fogadta el 
123 ellenszavazat és 28 tartózkodás 
mellett. A képviselők arra szólították 
fel a jelentésben az Európai Bizott-
ságot, hogy mindaddig zárolják az 
összes Magyarországnak járó uniós 
forrást, amíg a magyar kormány 
nem orvosolja az unió által kifogá-
solt problémákat- írta a Telex. 

ÖNKORMÁNYZATOK • Nemzeti Energiacsúcsot hívnának össze

Vészjelzések érkeznek az önkormányzatokhoz
BOROS TAMÁS

 Nemzeti Energiacsúcs 
azonnali összehívását és 
az önkormányzatok ener-
gia-beszerzéseire a 2022-
23-as fűtési szezon végéig 
„ársapka” bevezetését kez-
deményezi a Magyar Önkor-
mányzatok Szövetsége, írták 
közleményükben.
 Az energiaár-robbanás meg-
oldhatatlan helyzet elé állította a 
magyar települések túlnyomó több-
ségét, írja szerkesztőségünknek 
eljuttatott közleményében a Ma-
gyar Önkormányzatok Szövetsége 
(MÖSZ). Az előző évihez képest akár 
nyolc- tízszeresére nőtt gáz- és 
áramszámlákat a kormányzati elvo-
násokkal is sújtott önkormányzatok 
önerőből kigazdálkodni nem tudják. 
A MÖSZ szeptember 15-i elnökségi 
ülésén elhangzott: magyar települé-
sek százait veszélyezteti a pénzügyi 
csődhelyzet, óvodák és bölcsődék 

fenntartása éppúgy veszélybe ke-
rült, mint az önkormányzatok által 
nyújtott közszolgáltatások, a köz-
világítás, a közösségi közlekedés, a 
szemétszállítás, a távfűtés zavarta-
lan biztosítása.
A Magyar Önkormányzatok Szövet-
sége elnökségének állásfoglalása 
szerint a jelenlegi válsághelyzetben 
csakis a partnerség és a szolidaritás 
jegyében lehet megoldásokat találni. 
Mivel a rezsiszámlák emelkedése 
és az önkormányzatok ellehetet-
lenülése minden magyar település 
minden polgárát érintheti, ezért a 
megélhetési válság és az energia-
válság kezelése a kormányt is az 
önkormányzatokkal való együttmű-
ködésre kell kényszerítse.
Ennek jegyében a Magyar Önkor-
mányzatok Szövetsége Nemzeti 
Energiacsúcs összehívását kezde-
ményezi még a fűtési szezon előtt 
annak érdekében, hogy a kormány, 
az önkormányzati szövetségek és az 
energiaszektor képviselői közösen 
találjanak megoldásokat az energia-

válság jelentette kihívásokra.
A Nemzeti Energiacsúcs összehívá-
sáról Gémesi György és Karácsony 
Gergely, a MÖSZ társelnökei Orbán 
Viktor miniszterelnököt levélben 
tájékoztatják, kezdeményezve a 
kormány magas szintű képviseletét 
az egyeztető fórumon. Meghívást 
kapnak a Magyar Tudományos Aka-
démia képviselői, az önkormányzati 
szövetségek, valamint a magyar 
energiaszektor meghatározó sze-
replői.
A MÖSZ egyben kezdeményezi a 
kormánynál, hogy az önkormány-
zatok energia-beszerzéseire a 
kormány a benzinhez és egyes élel-
miszerekhez hasonlóan vezessen be 
„ársapkát” 2023 áprilisáig, a fűtési 
szezon végéig. Az intézkedés fede-
zeteként a megnövekedett ener-
giaárak nyomán keletkezett állami 
többletbevételek, illetve az önkor-
mányzatoktól elvont adóbevételek 
is szolgálhatnak, a részletek meg-
vitatásának alkalmas fóruma lehet a 
Nemzeti Energiacsúcs. 

Eddig 914 milliárddal több ÁFA folyt be

 A magyar kormánynak a magas infláció és az energiaárak 
növekedése miatt extra áfa bevételei keletkeznek. Ebből 
vissza kellene juttatni a rászoruló lakosságnak és az ön-
kormányzatoknak – ezt a véleményét is megosztotta Már-
ki-Zay Péter a Vásárhelyi Televízió Időben c. műsorában, 
azzal összefüggésben, hogy a Magyar Önkormányzatok 
Szövetsége Nemzeti Energiacsúcs összehívását javasolja. 
„Egyik oldalról ott van az állam, Orbán Viktor és kormánya, 
akik irdatlan mértékben megemelték az árakat és különösen 
a rezsiköltségeket. Ebből a kormánynak óriási extrabevétele 
lesz. Az állami energiacégek sok milliárd forintot szednek be 
most az emberektől és a városoktól. A lakosok és az önkor-
mányzatok szenvednek, mert nekik kellene kifizetni. Hódme-
zővásárhely nem tud bevételeket növelni, hiszen a kormánytól 
kapjuk normatíva formájában a működéshez szükséges pénzt, 
mondjuk az óvodákhoz, bölcsődékhez. A saját bevételein-
ket már sok év alatt elvették, a régi adóbevételeket a gépjár-
műadótól a személyi jövedelemadóig. Tehát mi a kormány 
foglyai vagyunk. A kormány büntet bennünket és a lakosságot 
is. Ő náluk ugyanakkor óriási pénz halmozódik fel. Az a pénz 
amit tőlünk beszednek, az ott van a másik oldalon” – fogal-
mazott a polgármester a VTV-ben.

Sokat keres a pénzromláson a kormány
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ADÓSSÁG • Részletfizetés igen, elengedés nem

Putz Anita vissza tudta volna 
fizetni. Ambrus István is?

Folytatás a címoldalról

 Ambrus István, megválasztása 
után rögtön arról beszélt, hogy a te-
lepülésnek 40 millió forint tartozása 
van, amiből 24 millió Hódmezővá-
sárhely felé áll fenn. 
Ezek után nem csak Ambrus István, 
hanem a Fidesz-KDNP vásárhelyi 
közgyűlési tagjai: Bálint Gabriella, 
Benkő Zsolt, Cseri Tamás, Galambos 
Kornél és Horváth Zoltán önkor-
mányzati képviselők is azt kérték 
Márki-Zay Péternek írt önálló kép-
viselői indítványukban, hogy a város 
engedje el Mártély, a Vásárhellyel 
együtt működő közös hivatalból 
származó 23 millió 750 ezer forintos 
adósságát.
Márki-Zay Péter azt mondta: rész-
letfizetés lehetséges, de a tartozást 
beszedik, és vásárhelyi célokra, pél-
dául az utcák rendbetételére fogják 
fordítani.
– Mi felelősen, Hódmezővásárhely 
képviseletében nem támogathatunk 
más képviselő-testületeket, más te-
lepüléseket, nem áll módomban ilyet 
tenni, az súlyos felelőtlenség lenne. 
Hozzátette: Ambrus István és Lázár 
János is azzal kampányolt, hogy 
Mártélynak katasztrofálisan rossz 
a pénzügyi helyzete, majd rendbe 
hozzák. Biztos abban, hogy Mártély 

részletfizetéssel még idén ki tudja 
majd fizetni ezt az összeget, vagy 
annak nagyobb részét a városnak.
Szeptember 15-én nyílt levelet írt 
Márki-Zay Péter Lázár János mi-
niszternek. Úgy érvelt, hogy „2 éve 
szórólapokon Önök tájékoztatták 
arról mártélyi lakosokat, hogy azért 
nem jutnak forrásokhoz, mert ellen-
zéki polgármestert választottak. Ezt 
követően az Ön fellépése nyomán 
feloszlatta magát Mártély testülete és 
új választásokat írtak ki. A voksolást 
megelőzően azzal kampányoltak, 
hogy nehéz helyzetben van a telepü-
lés, a korábbi polgármester pedig nem 
képes ezt kezelni, mert hozzám és az 
ellenzékhez csatlakozott, ellenben Ön 
nagyon is tud segíteni.”
A levél folytatásában azt írja, hogy 
amikor Ambrus Istvánt kéthar-
mados többséggel polgármester-
nek választották, az addig minden 
számláját időben fizető település a 
választás után heteken belül beje-
lentette, hogy csődben van, ezért 
segítségért meglepetésére most 
mégis nem Lázárhoz vagy a kor-
mányhoz, hanem hozzá fordultak, 
bár épp a kormány volt az, írja, 
amely jelentős elvonásokkal sújtotta 
az önkormányzatokat és a rezsi-
csökkentés megszüntetésével csőd 
közeli állapotokat idézett elő több 
száz településnél.

Hozzátette, tudomása van róla, 
hogy év végéig a Mártélyhoz beérke-
ző pénzekből a fennálló tartozás fele 
azonnal rendezhető, a fennmaradó 
részre pedig Hódmezővásárhely 
részletfizetést biztosít.
Biztos abban, hogy ha Putz Anita 
maradt volna a falu polgármestere, 
egy éven belül, a Kavalkád megszer-
vezése, a bölcsőde megnyitása, és 
az adók korábbi mérséklése mellett 
is, visszafizette volna ezt a 24 millió 
forintot Vásárhelynek.
Együttérez Mártély lakosságával, 
mint írja, mert szerinte az ígért 
aranykor helyett azzal kellett szem-
besülniük, hogy becsapták őket.
Ezen felül arról is ír, hogy a hódme-
zővásárhelyi önkormányzat saját 
beruházásai mellett olyan beru-
házások megvalósításában is részt 
vett, amelyek a mártélyiak számára 
is rengeteg előnnyel bírnak. A holtág 
üdülőterületének már megvalósult 
és a tanösvény soron következő 
felújításával és fejlesztésével az 
idegenforgalomnak komoly lökést 
adott, amelyből Mártély is jelen-
tősen profitál, a hódmezővásárhelyi 
városkártyával pedig minden városi 
kedvezmény elérhetővé vált a már-
télyiak számára is. 

BELVÁROS • Veterán autók, különleges kerékpárok a megnyitón

Hivatalosan átadták  
a Szent Antal utcát

Folytatás a címoldalról

– A tervezéstől a kivitelezésig mindent 
közbeszereztettünk. Versenyben nyerte 
el a tervezést a pályázaton a tudtom 
nélkül indult sógorom, Fonay Tibor, 
akinek egymillióval olcsóbb ajánlata 
volt, mint a következő pályázónak. A 
kivitelezést szintén versenyben nyer-
te el 118 millió forintos költséggel a 
Dél-Konstruktív Kft. alvállalkozóként, 
a munka nagy részét pedig vásárhelyi 
alvállalkozó végezte el – hangsúlyoz-
ta a Szent Antal utca megnyitása 
alkalmából mondott avatóbeszédé-
ben Márki-Zay Péter polgármester. 
Hozzátette, hogy a kivitelező öt év 
jótállást is vállalt a végzett munkára.
– Az a belváros rekonstrukció, mely 
elődeim alatt indult a Tornyai János 
városrehabilitációval, a 45-ös út le-
zárásával és sétálóutcává alakításával, 
majd a tram-train projektben a belső 
Andrássy út átépítésével, az terjed to-
vább a Szent Antal utcába, ahol soha 
nem volt fa. Mi a klímastratégiánkban 
vállaltuk azt, hogy beazonosítjuk Hód-
mezővásárhelyen azokat a hőségszi-
geteket, ahol katlan alakul ki, s ezeket 
a szigeteket élhetővé tesszük, színesít-
jük… A Szent Antal utcán 24 parkoló-
hely van, talán hárommal kevesebb, 
mint eddig volt, de cserében 210 négy-

zetméter új zöldfelületet telepítettek, 
18 fát ültettek el, 200 négyzetméter 
mulcsot terítettek le a növényszigetek-
nél és 565 növényt ültettek el. És egy ív 
csökkenti az itt járó járművek sebes-
ségét – részletezte, kitérve arra is 
miért lett színes a járda a kerékpárút 
és az úttest.
A gyerekek nem is tudták teljesen 
megvárni a megnyitót, már a kö-

szöntő alatt oda-vissza kerékpá-
roztak az óvónők felügyelete alatt, 
majd, amikor rajtuk volt a sor, már 
rutinosan szlalomoztak végig a ki-
jelölt pályán, hogy a célba érkezve 
jutalomcsokit kapjanak. A főnyere-
ményük pedig egy csokitorta volt. 
A gyerekek nem csak ennek, de az 
ingyenes csillámtetoválásoknak és 
üdítőnek is nagyon örültek. 

EGY OLDTIMER BMW IS VÉGIG GURULT A SÁRGA ÚTON

CIVILEK • Egymás után újítják fel az 
újvárosi, a tarjáni és a csúcsi olvasóköröket

Megszépülve 
a közösségnek

KOROM ANDRÁS

 18 millió 600 ezer forintot 
költöttek a Visszhang utcai 
olvasókör épületére, mely-
nek a nagyterme is teljesen 
megújult. Ezt ünnepelték 
meg szeptember 5-én. Az 
újvárosi mellett jelenleg a 
csúcsi és a tarjáni olvasóköri 
épülete is megújul, valamint 
épül a kishomoki közösségi 
ház..
 Olyan remek hangulatot terem-
tett a Róna banda, hogy az olvasóköri 
épület belső felújítását ünneplő köri 
tagok a közös vacsora elfogyasztása 
után (és részben előtte) maguk is 
táncra perdültek. Tették ezt azután, 
hogy szinte mindent megtudtak a 
felújításról és a tervekről a vacso-
rát megelőző műsor előtt, melyben 
néptáncos párok kápráztattak el 
mindenkit.
– Nagyon sokat jelent ez a felújítás, fő-
leg, ha tudjuk, hogy nézett ki előtte az 
épület, mely már nem volt méltó arra, 
hogy azt használjuk – mondta Varga 
Sándor. Az 1870-ben alakult, jelen-
leg 160-as tagsággal rendelkező Új-
városi Olvasókör elnöke hozzátette: 
a Visszhang utcai épületet nem csak 
olvasóköri, városi, de magánren-
dezvényekre is igénybe veszik, azaz 
az újvárosiak közösségét szolgálja.
– A 168 millió forint igencsak jelen-
tős összeg, mely zöme uniós forrásból 
származik, de az önkormányzat is 35 
millió forintot tett hozzá – utalt az 
elnyert összeg nagyságára és a város 
saját erejére az ünnepségen részt 
vett Márki-Zay Péter polgármester. 
A pénzt három olvasóköri épület fel-
újítására és egy kishomoki közössé-
gi ház építésére fordítják.
– Hódmezővásárhely egészen sajátos 
múltra tekinthet vissza az olvasókörök 
szempontjából, szinte úgy, mintha kis 
falvak, városok lettek volna a város-
részek, mindegyiknek megvolt a saját 
központja, kulturális élete. Itt is volt 
bolt, templom, iskola gyógyszertár, 
mintha Újváros önálló település lett 
volna. Ennek a közösségnek a lelke a 
Visszhang utcai Olvasókör. Ugyanez 

jellemezte a többi városrészt, de hiá-
nyozott az új-kishomoki részből. Ott 
újra kell építeni egy játszóteret, ovifo-
cipályát, parkot és egy új kvázi olvasó-
kört – tette hozzá a polgármester.
Az Újvárosi Olvasókör épületét 
egyébként 1990 óta folyamatosan 
modernizálták, s a belső felújítása 
most fejeződött be. Ide nem csak az 
időseket, de a fiatalokat is igyekez-
nek becsábítani.
– Nyáron például kétszer is rendeztünk 
gyermekfelügyeletet – tudtuk meg 
Horváth Tibor olvasóköri alelnöktől, 
aki szerint a gyerekeket csak prog-
ramokkal lehet bevonzani, ezért is 
szerveznek rendszeresen gyermek-
klubokat.
Gyutay Katalin, a városrész tele-
pülési képviselője szerit jó helyre 
került az a 3 millió forint, melyet a 
képviselői alapjából ajánlott fel a 
körnek, mely valamennyi nótaestjén 
maga is ott van. Azt mondta, hogy 
jövőre is szeretné anyagilag is tá-
mogatni a kört.
Nem csak a nagytermet modernizál-
ták 15 millió 186 ezer 901 forintból, 
illetve Gyutai Katalin települési kép-
viselő 3,5 milliós képviselői támo-
gatásából, illetve a tagok munkájá-
val összesen a 18 millió 577 ezer 585 
forintból, de kicserélték az elektro-
mos hálózatot, az akadálymentesí-
tés érdekében (a kerekesszékkel és 
babakocsival is használható) eme-
lőt, azaz LIFT-BOY-t szereltek az 
udvari lépcsőkhöz, új párkányokat, 
könyöklőket építettek be, megjaví-
tották a tetőt, akadálymentes vécét 
építettek pelenkázóval. De a két még 
régi udvari ablakot is korszerűre 
cserélték.
Tették ezt annak köszönhetően, 
hogy az Európai Uniós forrásokat 
felhasználó TOP-7.1.1-16-H-ER-
FA-2021-00817 pályázaton a város 
új közösségi ház építésére és az 
olvasókörök felújítására összesen 
135 millió 900 ezer forintot nyert, s 
mindehhez 35 millió forintot hozzá 
is tett.
A támogatásból épül az kishomoki 
közösségi ház, s újul meg az újvárosi 
mellett a csúcsi és a tarjáni olvasó-
köri épület is. 

ZENÉVEL, TÁNCCAL ÜNNEPELTÉK AZ ÚJVÁROSIAK AZ OLVASÓKÖR FELÚJÍTÁSÁT
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ÉPÍTKEZÉS • Elkészültek a 300. évfordulóra

Megújult a Bethlen egyik 
épülete

KOROM ANDRÁS

 Befejeződött a Bethlen 
Gábor Református Gimná-
zium új épületének mintegy 
500 millió forintos felújí-
tása. Kívül-belül alaposan 
megújult, új termet, új mos-
dókat, két teraszt, valamint 
liftet is kapott. Munkála-
tokhoz az anyagi erőt az is-
kolafenntartó Ótemplomi 
Református Egyházközség 
biztosította.
 Rá sem lehet ismerni belülről a 
Bethlen Gábor Református Gimná-
zium, 1965-ben, a köznyelvben új 
épületnek nevezett – a régi iskola-
épület és a tornaterem közé épített 
– részére. Kívülről, az új ablakokon 
kívül csak az udvar felőli terasz 
tűnik fel, pedig a városháza felőli 
oldalon is van egy. Belülről azon-
ban kétoldalra nyíló liftet szereltek 
(a kerekesszékes diákok közleke-
dését lehetővé téve), megújultak a 
mosdók, a tantermek, s az épület 
kapott egy teljesen új szintet is.
– Nagyon vártuk ezt a felújítást, mert 
nincs nagyon sok közösségi tér az 
épületben. Emiatt az ótemplomba 
szoktunk átjárni, illetve a könyvtár 
olvasóterme áll a rendelkezésünkre 
– mondta Bovier Hajnalka. A gim-
názium új igazgatója hangsúlyozta: 
most nyertek egy újabb termet, mely 
alkalmas művészeti órák (ének, rajz, 
technika) megtartására, illetve az 
áhitatoknak is helyt ad majd.
A Bethlen Gábor Református Gim-
názium a 299. tanévét több, mint 
500 diákkal kezdte meg. Több mint 
hetven új diákjuk van a négyosz-
tályos képzésen és harminc körül a 
nyolc évfolyamoson.
– A Beszédes Kornél tervezte épület-
szárny felújítása, átalakítása, kor-
szerűsítése és akadálymentesítése, a 
vizesblokkok felújítása és az új oktatási 
szinttel való bővítése keretében jött 
létre az új, körülbelül 90 négyzetmé-
teres szaktanterem – mondta Takács 
Gábor.
Az építkezés műszaki ellenőre hoz-

Új igazgatóval kezdik 
meg a 300. tanévet

500 MILLIÓ FORINTBÓL KÍVÜL-BELÜL MEGÚJULT AZ ÉPÜLET

 Bovier Hajnalka öt évre kapta 
megbízását. Legfőbb célkitűzése 
az oktatás színvonalának emelése 
és a református keresztyén szel-
lemiség megtartása, a keresztyén 
nevelés folytatása.
– Milyen tervekkel állt munkába?
– Tulajdonképpen már az iskolakez-
dés előtt két héttel munkába álltam, 
elkezdtem a tervezést, illetve már 
az igazgatói program megírásakor 
elindult ez a folyamat. Mérlegeltem, 
végiggondoltam sok mindent, jövő-
képet alakítottam ki. Az lesz a feladatom, hogy ez utóbbit megvalósítsam az 
intézményben, az iskola református jellegét hangsúlyozva. Az egyházi oktatás 
mindig a korszerűségre törekedett, kezdettől fogva, azaz a református okta-
tás megindulásától. Hiszen ha felidézzük a reformáció korát, láthatjuk, hogy 
mindig a legkorszerűbb tudást hozták haza a peregrinusok (vándordiákok – 
a szerk.) Európa minden országából, s ez szerintem máig nem változott. Egy 
egyházi iskolának ez ma is az egyik alapvető küldetése.
– Az előző tanévben került a vásárhelyi Bethlen Gábor Református Gimnázi-
umba, miért gondolta, hogy megpályázza az iskola igazgatói posztját?
– Huszonegy éve dolgozom a református közoktatásban, és ebben is nőttem 
fel. Azt a korosztályt képviselem, aki gimnazistaként már egyházi iskolában 
kezdte a tanulmányait. Innen datálódik az elkötelezettségem a református 
közoktatás iránt. Egyetemre is a Károli Gáspár Református Egyetemre jártam. 
Mindezek hozzájárultak ahhoz, hogy szívesen veszek részt ebben a munkában. 
Sok tapasztalatot szereztem, sok jógyakorlatot láttam, hiszen elég otthonosan 
mozgok a református közoktatásban, nagyon sok helyen megfordultam, na-
gyon sok iskolával, igazgatóval állok kapcsolatban.
– Mit tart a maga elé kitűzött legnagyobb feladatnak? Öt év elég szép távlat, 
főleg az oktatásban…
– Nem emelnék ki semmit sem, hiszen valamennyi terület nagyon fontos. 
Egyházi iskolában kiemelt szerepet kap református-keresztyén szellemiség, a 
keresztyén nevelés, de emellett fontos az oktatás színvonalának megtartása, 
emelése.
– Több mint 500 diákkal kezdődött meg a tanév. Kellett-e bővíteni a tanári 
kart?
– A tanári kar létszáma megfelelő, bár mi is ugyanazokkal a hiányokkal küz-
dünk, mint bármely más intézmény: azaz a reál területeken nem tudjuk betöl-
teni az álláshelyeket. 

BOVIER HAJNALKA

zátette: tavaly év elején vette át a 
munkaterületet a Bodrogi Bau Kft., 
mely – figyelembe véve a tanévet 
– szakaszosan végezte el a munká-
latokat, melyeket a tanév kezdetére 
be is fejezett. 

– A mostani bővítés ugyan illeszkedik 
a régi épületek műemléki jellegéhez, 
azonban a modern kor szellemében, 
attól eltérő architektúrával, moder-
nebb megjelenéssel tudja betölteni 
ugyanazt a funkciót – emelte ki. 

FESZTIVÁL • Kegyesek voltak az égiek

Sokan sürögtek az 
Ízök Fesztiválján

VV ÖSSZEÁLLÍTÁS

 Szeptember 9-11 között 
végre meg lehetett szervez-
ni a jubileumi X. Vásárhelyi 
Ízök Fesztiválját. A három 
napos forgatagban minden 
korosztály jól érezhette ma-
gát, és finom helyi, valamint 
nemzetközi ételeket is kós-
tolhattak. 

Színvonalas koncertek  
a nyitónapon

 Illényi Katica és a Sárik Péter Trió, 
majd a Popart koncertjével kezdő-
dött meg a X. Vásárhelyi Ízök Feszti-
válja a Bessenyei Ferenc Művelődési 
Központ előtti kisszínpadon.
A különféle ételárusok és borpin-
cészetek standjai már jóval az esti 
ünnepélyes megnyitó előtt várták 
az éhes-szomjas, vagy csak a hetet 
kipihenni várókat, nem is hiába. Aki 
vásárhelyi kürtőskalácsot szeretett 
volna enni, az nem hiába jött el, de 
akinek fagyira, pizzára vagy éppen a 
cigány konyhára jellemző szármára 
vágyott a foga, az is megtalálta a 
számítását.
Az Ízök Fesztiváljával párhuzamo-
san zajlott a IV. Butellás Pálinka-
mustra, mely zsűrije 30 pálinkát 
bírált el.
– Az Ízök Fesztiváljára az idén húsz 
csapat nevezett, s először az ifjú- és 
a miniséfek is képviseltetik magukat 
rajta – hangsúlyozta a megnyitó 
beszédében Gyöngyösi Ferenc al-
polgármester. A nyitónapon ezután 
szép számú közönség elsőként Illé-
nyi Katica és a Sárik Péter Trió, majd 
a Popart koncertjén vehetett részt.

Nemzetközi gasztroudvar

 A nemzeti ételeké volt a főszerep 
szeptember 11-én a belvárosi orto-
dox templomnál. 
– Kétféle ételt készítünk, az egyik a 
pacalleves a másik a mics, ami sertés 
és marhahúsból van összerakva. Ezek 
tradicionális román ételek – mesélte 
a vásárhelyi TV-nek Táth János, a 
Román Nemzetiségi Önkormányzat 
elnöke. A Gasztroudvar hagyomá-
nyainak megfelelően két hatalmas 
üstből békési cigány töltöttkáposz-
tával kínálta a látogatókat Ásós 
Géza. A Vásárhelyre menekült asz-
szonyok bepillantást engedtek az 
ukrán gasztronómiába. Hagyomá-

nyos ételük a vareniki. 4 fajta tölte-
lékkel van, két édessel és két sóssal. 
Az édes túrós és meggyes, a sós pe-
dig krumplis és káposztás, árulta el 
érdeklődésünkre Tatiana Stupakova.
A főtt tésztaétel a román és a cigány 
különlegességekhez hasonlóan nagy 
sikert aratott a vendégek körében.
Ez a nap arról szólt, hogy közelebb 
kerüljünk egymáshoz. Megismerjük 
egymás tradícióit, itt kiváltképpen 
kulináris és gasztronómiai szem-
pontból. Márki-Zay Péter a vásár-
helyen élő nemzetiségek barátságát 
emelte ki a rendezvényen.

Sokan neveztek  
a főzőversenyre

 14 csapat nevezett a fesztivál fő-
zőversenyére, mely során szeptem-
ber 10-én délelőtt, a BFMK melletti 
almáskertben működő gasztroud-
varban forgatták a kanalakat a ver-
seny résztvevői. A főzőversenyt nem 
befolyásolhatta az időjárás, a csapa-
tok maguk gondoskodtak az őket és 
az ételeket megóvó esőtől.
Végül a versenyt a Vásárhelyi Ízőr-
zők nyerték. Csáki Zsolt, a zsűri el-
nöke szerint mindegyik megkóstolt 
étel finom volt , de voltak finomab-
bak is.
Különdíjat kapott az Önkormányzat 
csapata, a Füles csapat, Márti és 
Ernő, az IC Fürjészet, a Rozé Fröcs-
csös UFÓ-k, a Töpörtyű Team, Sipos 
Robi és a Rárósi Gazdasszonyok csa-
pata.
Levesek kategória:
• 3. helyezett – Török Ernő
• 2. helyezett – Vásárhelyi Ízőrzők
• 1. helyezett – Rau József
Egytálétel kategória:
• 3. helyezett – Fakanalas Galam-

bászok
• 2. helyezett – Török Ernő
• 1. helyezett – Dantesz József és 

csapata
Nemzetközi/tájegységek ízei kate-

gória:
• 3. helyezett – Erdőszéli Ínyencek
• 2. helyezett – Kalácska
• 1. helyezett – Dudi Food Team
A legjobb miniséf Imre Petra lett 
az ICS Fürjészet képviseletében, a 
legjobb ifiséfek pedig Sirkó Regő és 
Marschall Kristóf.
Sütemény kategória
• 3. helyezett – Vásárhelyi Ízőrzők
• 2. helyezett – Kosztolányi Ferenc-

né
• 1. helyezett – Borkedvelők  

csapata  

ILLÉNYI KATICA KONCERTJE
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NOSZTALGIA • Felmenőink szokásairól hallhattak előadást

Így szórakoztak 100 éve
KOROM ANDRÁS

 Nem volt sem tévé, sem 
számítógép, sem internet, 
mégis remekül szórakoztak 
már 100 évvel ezelőtt is a vá-
sárhelyiek.
 Ez derült ki Terendi Viktória 
néprajzkutató szeptember 12-én, a 
Németh László Városi Könyvtárban 
tartott előadásából.
A kutató a vásárhelyiek 1890 és 1940 
közötti szórakozási formáit családi 
fényképek alapján kutatta, tudván, 
hogy a fotókon csak azt ábrázolták, 
amit meg akartak mutatni, illetve 
meg akartak őrizni az utókornak. 
Ráadásul a fényképezés akkor még 
nem volt olyan könnyű és mindenki 
számára elérhető, mint ma, amikor 
fényképezőgép és videókamera is 
lapul mindenki zsebében, igaz okos-
telefon formájában.
– Ezeken a fényképeken is kirajzo-
lódnak azok a társadalmi változások, 
melyek a XX. században meghatároz-
ták Európában, Magyarországon és 
Vásárhelyen is az emberek életét. Így a 
kikapcsolódási formák is megjelennek 
ezeket a családi fotókon – mondta 
Terendi Viktória.
A kutató hozzátette: ebben a kor-
szakban jelenik meg a szabadidő, így 
azoknak a csoportoknak, társadalmi 
rétegeknek, akiknek korábban nem 
volt ilyenük, maguk is olyan sza-
badidős tevékenységekbe kezdtek, 
melyeket előtte csak az elit, vagy 
a magasabb társadalmi csoportok 
tagjai végeztek.
– Ebből adódóan egészen színessé vá-
lik a helyi kultúra, a vásárhelyiek élet-

módja. Száz évvel ezelőtt a Népkertben 
állt a Vigadó, a Nyári Színkör, volt 
kuglipálya és sok minden más, ahol 
olyan társadalmi interakciók mentek 
végbe, melyek nem csak a közönség 
egységbe kovácsolását jelentették, de 
az egyénnek is jó szórakozást nyújtot-
tak – sorolta.
A közösségi szórakozás mellett 
az otthonokban is megjelentek a 
zsúrok, társasági összejövetelek 
és ebben a korszakban ívelt fel a 
fürdőkultúra, mely tisztálkodási 
lehetőségből vált szabadidős szóra-
kozássá. De a fotókon ekkor jelent 
meg az olvasás, mint kikapcsolódási 
forma. Ebben a korszakban terjedtek 
el az otthoni, alkalmi, azaz nem ün-
nepekhez köthető összejövetelek is.
– A szomszédasszony átszalad va-
lami jó pletykát megbeszélni típusú 
találkozások mellett voltak olyan csa-
ládi vagy baráti együtt töltött idők is, 
melyek előbb vagy utóbb padkabállá 
változtak. De az elbeszélésekből tud-
juk, hogy a kártyázásnak kiemelt sze-
repe lett a férfiak közt, megjelentek a  

sakktáblák, azaz a társasjátékok szin-
tén fontos szerephez jutottak a sze-
mélyes kapcsolatos fenntartásában és 
a szórakozásban is. Sokszor azonban 
csak csoportképek maradtak fenn egy-
egy társasági összejövetelből, azaz az 
nem derül ki, mivel is foglalkoztak. A 
vendégeskedés – melybe az evés-ivás 
is beletartozik – korai formái közé tar-
toznak a paraszti élet társas munkái. 
Ezek nem szabadidőként léteztek, s a 
mai fogalmaink szerint nem is annak 
minősültek, de a résztvevői mégis ki 
tudtak kapcsolódni – tette hozzá Te-
rendi Viktória.
A korszakban készült képek a spor-
tok felfutásának csak egyes elemeit, 
így a vívást, a tornát, az úszást és 
az ökölvívást, később a futballt és a 
teniszt jelenítették meg. E sportá-
gakat ebben a korszakban már nem 
csak az urak, de széles rétegek űz-
ték. Sok módosabb paraszt, illetve 
iparos gyermeke kezdett sportolni, 
de akadt olyan tanya is, mely tenisz-
pályával és ásott, de nem burkolt 
medencével büszkélkedett. 

RÉGI SZÓRAKOZÁSI SZOKÁSOKAT MUTATOTT BE TERENDI VIKTÓRIA

KIÁLLÍTÁS • Tudja, hogy néz ki a velocipéd?

Régi kerékpárok 
a BFMK-ban

KOROM ANDRÁS

 N. Sebestyén Katalin fes-
tőművész, költő galaktikus 
festményeiből nyílt kiállítás 
szeptember 7-én a vásár-
helyi Németh László Városi 
Könyvtárban, a Krúdy Gyu-
la Irodalmi Kör és a Kárász 
József Irodalmi Kör közös, 
Áldott légy vers! est kísérő 
rendezvényként.
 – 2011 óta festek, s már a legelső, 
Gyémántgyűrű című alkotásommal 
első helyezést értem el – mondta N. 
Sebestyén Katalin. Az alkotó a vi-
lágűr látnivalóit ábrázolja, s nem 
véletlenül.
– Gyermekként édesapám mutatta ne-
kem a csillagos égboltot: a Göncölsze-
keret, az Orion ködöt és mindazt, amit 
szabad szemmel is látni lehet. Elvará-
zsolt a csillagos égbolt, annyira, hogy 
ezek inspirálták a festményeimet. Ami 
a képek érdekessége, hogy minden nap 
kapom a NASA-tól (azaz az Amerikai 
Űrkutatási Hivataltól – a szerk.) a leg-
újabb csillagászati felvételeket, most a 
James Webb űrteleszkóp képeit.
N. Sebestyén Katalin, aki korábban 
igencsak távol dolgozott a művé-

szettől, kapcsolatban állt a 2016-
ban elhunyt Alan Beannal, azzal az 
amerikai űrhajóssal, aki a negyedik 
ember volt, aki leszállt a Holdra. 
Tőle kapta az első csillagászati fo-
tókat is.
– Nekem a festészet nem csak elfog-
laltság, de gyógyír is az engem ért 
tragédiákra, a férjem ezért is örült, 
amikor festőállványhoz álltam, s ver-

N. SEBESTYÉN KATALIN (J) ELSŐ VÁSÁRHELYI KIÁLLÍTÁSÁN

ISMÉT KÜLÖNLEGES KERÉKPÁROKAT TEKINTHETNEK MEG

ŰRFESTMÉNYEK • Első kiállítása Vásárhelyen a művésznőnek

Az univerzum csodái

V. R.

 A velocipédtől a verseny-
kerékpárokig – mintegy 
100 évet ölel fel a Kétkeré-
ken Vásárhelyen című ki-
állítás, amely szeptember 
6-án nyílt meg a Bessenyei 
Ferenc Művelődési Központ 
első emeletén. Az érdeklő-
dők megtudhatják, hogyan 
alakult a bicikli történelem 
a városban. A bemutatott 
modellek között van olyan 
is, amelyet csak helyi ke-
reskedő forgalmazott, ezért 
máshol az országban nem is 
lehetett megvásárolni.
 „Van olyan 1936-os kerékpár, ami 
azért érdekes, mert ez Kistelek környé-
kén került elő és az ottani legendárium 
szerint a ’40-es, ’50-es években ezzel 
hurcolták éjszaka a frissen vágott disz-
nóknak a húsát” – mesélte a Vásár-
helyi Televíziónak Béres Benedek 
kerékpárgyűjtő. Ahány kerékpár 
annyi történet. Már csak ezért is 
érdemes ellátogatni a Kétkeréken 
Vásárhelyen című kiállításra, mert 
ezeket a sztorikat is megismerhetik 
az érdeklődők QR-kódok használa-
tával.

A biciklik időrendi sorrendben kö-
vetik egymást. A legrégebbi az 1880-
as években Hódmezővásárhelyen 
megjelent velocipéd, amely a gazda-
gok kiváltsága volt.
„A velocipédet konkrétan itt Vásárhely 
körül egy ideig velocipeldnek nevezték. 
Azért, mert elég sokat estek velük és a 
köves úton is inkább a hátukon vitték 
őket, minthogy rajta menjenek” – 
árulta el Béres.
Évente egy veteránkerékpár kiállí-
tás biztosan van a városban, ennek 
ellenére a hűséges látogatók most is 
találhatnak még nem látott érdekes-
ségeket. „Eddig a versenykerékpárok 
úgy nagyrészt kimaradtak a kiállítá-
sainkból. Egyszerűen azért, mert mi 
nem annyira gyűjtjük őket. Én most az 
elmúlt pár évben kicsit rámentem erre 
a hiányosságra és sikerült pár darabot 
beszerezni. Így ezért most ebben a 
témában is tudunk mutatni pár kerék-
párt” – tette hozzá a gyűjtő.
Például a ’60-as, ’70-es években 
épült magyar versenykerékpárt és 
azt a francia modellt is meg lehet itt 
csodálni, amelyet az egyik Tour de 
France versenyző használt.
A város biciklis történelmét bemu-
tató kiállítás egy hónapon keresztül, 
tehát október elejéig várja a téma 
iránt érdeklődőket a BFMK-ban. 

seket kezdtem írni.
N. Sebestyén Katalin a Csillagrob-
banás és Napfogyatkozás ibolyán 
túl című festményeivel Szicíliában 
elnyerte a Nemzetközi Kultúráért 
díjat. Kiállították azokat több olasz 
városban köztük Rómában, de a 
francia fővárosban is.
Az alkotó azt is elárulta, most ké-
szült el második verseskötete. 

ZENE • Vásárhelyen is kialakulóban a műfaj

Keresztény 
könnyűzene
V. R.

 A Szent István Király 
templomban zajlott le a Ke-
resztény Zenekarok Talál-
kozója. A résztvevők többsé-
ge elmondta, ez az esemény 
isten dicsőítése, még ha 
más, szokatlan is a műfaj. 
Városunknak jelenleg még 
nincs dicsőítő zenekara, de 
igény van rá, és a kezdeti lé-
pések már meg is történtek.
 Igazából a műfaj az más, a leg-
több egyház énekében azonban ben-
ne szerepel a dicsőítés, nyilatkozta a 
Vásárhelyi TV-nek Megyesi Zoltán, 
baptista lelkipásztor. A templom 
falai között természetesen kedvelt 
és elfogadott a dicsőítés, és ebben 
többféle zenei stílus is megfér. Az 

emberek is azt a műfajt keresik, 
ami hozzájuk közel áll, és ez lehet 
a könnyűzene is, árulta el. A Sza-
bad-ON zenekar Szegedről jött, az 
ottani jezsuita, piarista rendháznak 
a templomában szoktak összejönni, 
egyébként felekezettől függetlenül. 
Szabadságot, boldogságot, életkor-
tól függetlenül jó értelemben vett 
gyermeki létet ad a közös zenélés, 
vallotta Szakál Zsolt, a Szabad-ON 
dicsőítés-vezetője, tanító, kántor, 
ami által a lelkünk fiatal maradhat.
Hódmezővásárhelyen még csak 
a kezdeti lépéseket tették meg az 
könnyűzenei, dicsőítő zenekarok 
irányába, most még nem álltak ké-
szen a bemutatkozásra, viszont a 
baptistáknak és az adventistáknak 
is már akad ilyen zenekaruk a város-
ban, mesélte Tóth István, Hódme-
zővásárhely egyházügyi referense.
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KOSÁRLABDA • Magabiztos győzelem Békéscsabán

Az országos főtábláért 
játszik a Kosársuli U16
MUNKATÁRSUNKTÓL

 A Bodrogi Bau Vásárhelyi 
Kosársuli U16-os csapata is 
bejutott a bajnokság selej-
tezőjébe, ahol már a főtáb-
lára jutás lesz Saša Vejinović 
edző legénységének célja. A 
kék-sárgák a házigazda Bé-
késcsabát győzték le maga-
biztosan szeptember 11-én a 
délkeleti előselejtezőn.
 A nagyarányú, 94-44-es dia-
dal nagy különbséget mutatott a 
két együttes között. A vásárhelyiek 
védekezése ragyogóan működött, 
hiszen három negyedben is 10 pont 
alatt sikerült tartani az ellenfelet. A 
támadások jól pörögtek, elsősorban 
Niksics és Farkas jeleskedett a pont-
gyártásban. A következő fordulóban 
már komolyabb megmérettetés vár 
a Vásárhelyre, hiszen a selejtezőben 
már az országos főtábla elérése a cél.

Vásárhelyi Kosársuli U16 

 – Békéscsabai KK 

 94-44 (27-9,26-7,30-8,11-20)

Kosársuli: Niksics Alexander 32/3, 
Farkas Miklós 20, Kozma Richárd 
11, Molnár Kende 10/3, Kocsis Kevin 
6, Szőnyi Bulcsú 5, Morton Attila 4, 
Kiss Benedek 4, Vereb Tamás 2, Sko-
da Zétény.
Saša Vejinović a mérkőzést követően 
megköszönte a Kosársuli erőnléti 
edzőjének, Szabó Gábornak és Czi-

MAGABIZTOS U16-OS GYŐZELEM SZÜLETETT SZEPTEMBER ELEJÉN BÉKÉSCSABÁN

bere Zoltánnak a játékosok fizikai 
felkészítését, óriási munkát végez-
tek a nyáron, mondta. 
A mérkőzés kitűnő alkalom volt 
arra, hogy gyakorolhassák azokat a 
dolgokat, amik várni fognak rájuk 
a jövőben, ha sikerül felkerülni a 
kiemelt bajnokságba, mert az a cél, 
tette hozzá. 

TÁNC • Több mint 10 kategóriában lehet 
október 2-ig nevezni

Jön az Abigél 
táncverseny
MUNKATÁRSUNKTÓL

 Kétnapos táncfesztivált 
rendeznek Vásárhelyen. 
Október 2-ig, online lehet 
nevezni az Abigél Országos 
Minősítő Táncverseny vá-
sárhelyi fordulójára.
 Október 15-én és 16-án, szomba-
ton és vasárnap rendezik majd meg 
az Abigél Országos Minősítő Tánc-

verseny X. évadja vásárhelyi fordu-
lóját a Hódtói Sportcsarnokban.
Nevezni itt lehet legkésőbb október 
2-ig akrobatikus rock and roll, tár-
sastánc, hastánc, hip-hop, karak-
tertánc, mazsorett/twirling, modern 
tánc, néptánc, nyílt, show-tánc, 
sporttánc/break, balett kategóriák-
ban, mini, gyermek, junior, ifjúsági, 
felnőtt és senior kategóriákban. 

ÚSZÁS • 6 éremmel és 4 új országos csúccsal zártak a vásárhelyiek

Mindenki remekül 
szerepelt Rómában
BOTTYÁN RÓBERT

 Még augusztus 28. és 
szeptember 4. között ren-
dezték meg Rómában a 
Masters European Aquatics 
nemzetközi viadalt, ame-
lyen 38 ország 5150 szeni-
or sportolója versenyzett az 
úszó, műugró, szinkronú-
szó, nyíltvízi úszó és vízi-
labda sportágakban.
 A HÓD-Triatlon és Öttusa SE 
szenior csoportját 7 fő képviselte 
a Foro Italico Parkban és az Unipol 
Blustadiumban megrendezett úszó 
programon. A hódmezővásárhelyi 
úszócsapat 6 éremmel és 4 új or-
szágos csúccsal zárta az Európa Baj-
nokságot – tájékoztatta szerkesztő-
ségünket a Hód-Triatlon és Öttusa 
SE szenior úszó csoportja.
A sikereket család és munka mellett 
tudták elérni a vásárhelyi sportolók.

Helyezések versenyzőik 
szerint:

Wéber Vanda:
• 400m gyors 16.
• 50m mell 13.
• 50m gyors 13.
• 4×50 női vegyes váltó 3.
• 4×50 női gyors váltó 7.
Bere Katalin:
• 400 gyors – 21.
• 800 gyors – 23.

• 4×50 női vegyesváltó 3.
• 4×50 női gyorsváltó 7.
Gregus Brigitta:
• 200 mell 3. 2:47,33 (új országos 

csúcs!)
• 50 pille 5.
• 50 mell 0:34,58 (új országos 

csúcs!) 5.
• 450 vegyes váltó 3. 450 gyors  

váltó 7.
Bakony-Sallai Ágnes:
• 50 m pillangó 8.
• 200 m hát 5.
• 4 x 50 vegyes váltó 3.
Okos Ákos:
• 100 m mell 2. 1:05,44 (új korosz-

tályos országos csúcs!)
• 200 m mell 1. 2:21,33 (új korosztá-

lyos országos csúcs!)

Szabó Tamás:
• 100 m mellúszás 3.
• 50 m mellúszás 3.
A 4×50 méteres női gyorsváltó a 7. 
helyezést érte el korosztályában, 
melynek tagjai:
• Gregus Brigitta
• Wéber Vanda
• Monok Sára
• Bere Katalin
Bíznak benne, hogy további hason-
ló sikereket tudnak elérni úszóik, 
hiszen közeleg a II. ASA Consolis 
Rövidpályás Nemzetközi Szenior 
Úszóverseny, amelyen várakozásaik 
alapján újabb országos csúcsok szü-
lethetnek egyéni és váltó számokban 
is október 8-án, Hódmezővásárhe-
lyen. 

A NŐI GYORSVÁLTÓ 7. LETT

VÍVÁS • Wolf Eszter duplázott, Papp Jázmin 
is kétszer lett dobogós

Sikeres 
vásárhelyiek
B. D. - BOROS TAMÁS 

 49, másnap 48 induló mé-
rettette meg magát a junior 
női tőrvívók idénynyitó ver-
senyén, a Magyar Kupa első 
fordulójában szeptember 
17-18-án, a budapesti Ludo-
vika Arénában. 
 Az első napon a fináléba két vá-
sárhelyi sportoló, az év eleje óta a 
Budapesti Honvéd színeiben ver-
senyző Wolf Eszter és a Csomor-
kány SE-t képviselő Papp Jázmin 
verekedte be magát. A döntőben a 

rutinosabb Wolf Eszter bizonyult 
jobbnak, 15-9-re nyerte az aranyé-
remért vívott asszót.
Másnap szintén Wolf Eszter nyerte 
a lányok versenyét, a döntőben ek-
kor 15-12-re győzte le Kollár Annát 
a Törekvésből, míg Papp Jázmin az 
elődöntőt elveszítve megosztottan a 
harmadik helyen zárt.
Eredményük alapján mindketten ott 
vannak a hazai junior ranglista négy 
legjobbja között, ami azért is fon-
tos, mert az élmezőny nyer indulási 
jogot Tallinnba, illetve Plovdivba, a 
kadet és junior Európa-bajnokságra, 
illetve a világbajnokságra. 

VÍZILABDA • Meglepetéssel nyitottak

Győzelemmel 
kezdtek  
a vásárhelyiek
B. D.

 Nagyszerű győzelemmel 
nyitott a HVSC a férfi vízi-
labda OBI/B-ben. 
 Budapesti ellenfelük az előző 
idényben épp a vásárhelyiek előtt 
végzett, ám ezúttal, a 2022/23-as 
OB I/B-s férfi vízilabda bajnokság 
nyitó fordulójában sikerült borítani 
a papírformát, s mindhárom pontot 
elhozta a fővárosból a HVSC.
Fordulatos mérkőzést játszott 
egymással a két gárda, a legelején 
a vendégek, a találkozó derekán a 
házigazdák vezettek. A harmadik 
játékrész utolsó percében kétszer is 
betaláltak Szabó Tamás tanítványai, 
megfordították az állást, s ezt a for-
dulópontot már nem tudták lerea-
gálni az angyalföldiek.

Angyalföldi Sportiskola DSE – 
HVSC  

9-11 (2-2, 2-2, 2-3, 3-4)
Szabó Tamás vezetőedző: „Nem volt 
optimális a felkészülésünk a bajnoki 
rajtra, későn állt össze a végleges keret, 
illetve nagyon keveset tudtunk együtt 
gyakorolni. Ennek megfelelően úgy 
éreztem, hogy csak akkor van esélyünk 
jó eredményt elérni az ASI ellen, ha 
szívvel lélekkel játszunk és mindenki 
alázatosan teszi a dolgát, maximális 
fegyelemmel. Ez így is történt, a fiúk 
mindent beleadtak, kisegítették egy-
mást védekezésben, blokkjaink stabi-
lan álltak a lábukon, illetve remekül 
semlegesítettük ellenfelünk veszélyes 
játékosait. Nagyon örülök ennek a 
győzelemnek a kimondottan jó erőkből 
álló angyalföldiek ellen. Minden játé-
kosom dicséretet érdemel. Dolgozunk 
tovább, hogy minél előbb összeálljon a 
csapat!” 
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PORTRÉFILM • Kollégák, páciensek, barátok idézik fel személyét

Méltó megemlékezés 
Kozma doktor bácsiról
KOROM ANDRÁS

 Portréfilm készül Kozma 
doktor bácsiról. A legendás, 
hatvankét éven át Vásárhe-
lyen dolgozó gyermekorvos 
alakját egykori kollégái, pá-
ciensei, és barátai idézik fel 
veje, Pataki Béla kamerája 
előtt.
 Alig van olyan vásárhelyi, aki 
nem ismerte volna dr. Kozma Jánost, 
hiszen a már életében is legendává 
vált gyermekorvos generációkat 
gyógyított hatvankét esztendőn át 
Vásárhelyen. Pataki Béla amatőr 
helytörténész idén júniusban tett 
közzé felhívást, miszerint portréfil-
met készít róla, s sokan jelezték: 
örömmel mesélnének arról, miként 
emlékeznek az egyébként végtelenül 
szerény doktorra.
– Nagyon sok felvett anyagom van 
róla, hiszen családtagként folyama-
tosan filmeztem különböző családi 
rendezvényeken, volt, hogy leültettem, 
s megkértem: meséljen az életéről. De 
megörökítettem például azt is, amikor 
a 80. születésnapjára meglepetés bulit 
rendeztek a kollégái – mondta Pataki 
Béla, Kozma János egyik veje. – De 
megvannak a kitüntetési és a Pro 
Urbe-díja is.
Kozma János jövő január végén len-
ne 90 éves, s Pataki Béla a készülő 
film bemutatóját erre időzítené, 

mégpedig egybekötve egy kiállítás-
sal.
– Valamennyi jelentkezőt nem tud-
nám megszólaltatni a film időbeli 
korlátai miatt, de sokan visszamond-
ták, mert megijedtek a kamerától, nem 
érnek rá vagy elérhetetlenné váltak. 
Így húszan-harmincan mondják el 
emlékeiket. Az eddig rögzített meg-
szólalók nagyon dicsérték a személyi-
ségét, egyéniségét – főleg az egykori 
betegei. Kollégái, ismerősei, barátai a 
szakmaiságát, precízségét is kiemelték. 
Akadt olyan páciense, akinél telefonos 

beszélgetés alapján diagnosztizálta – 
tökéletesen – a betegséget.
Pataki Béla a visszaemlékezőket 
azokon a helyszíneken szólaltatta/
szólaltatja meg, melyek kötődtek dr. 
Kozma János egykori munkájához. 
Azaz a volt rendelőknél és a kórház-
ban. Hozzátette: apósa nem szerette 
volna, ha őt kiváló szakemberként 
méltatják. Ezért nem is mindig lehe-
tett videóra venni mit mond, de el-
fogadta, hogy az unokái, dédunokái 
így is meg akarják majd ismerni. 
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MÚLTIDÉZÉS • Két nagyszerű tanárra emlékeztek a Bethlenben

Domborművet kapott Bodrogi Sándor  
és Horváth István
BOROS TAMÁS

 Nem csak az új épületrészt 
és a 300. évfordulót ünne-
pelték a Bethlen Gábor Re-
formátus Gimnáziumban. 
Két nagyszerű egykori tanár 
emberre is emlékeztek.
 Bodrogi Sándor és Horváth István 
is a Bethlen Gábor Gimnáziumban 
voltak diákok és lettek később évti-
zedekig elismert tanárok, 34 illetve 
35 évig. Egykori diákjaik és tisztelőik 
tették lehetővé, hogy a két legendás 
tanárember most domborművet 
kaphatott az intézményben.
Általuk számos diák ismerhette meg 
a természettudományok, a fizika, a 
kémia és a matematikai szépségeit, 
mondta visszaemlékezésében Hódi-

né Földesi Sára.
Korábban mi is beszámoltunk a fi-
zikaszertár felújításáról a Bethlen 
Gábor Református Gimnáziumban. 
Szeptember 10-én a szertár előtti 
folyosón, ahogy a korábbi igazga-

tónő mondta, a fizika szentélyében, 
a fizika előadóknál, a labornál, a 
szertárnál avatták fel a két nagysze-
rű tanárról, a kémia-fizika szakos 
Bodrogi Sándorról és a matemati-
ka-fizika szakos Horváth Istvánról 

ADOMÁNYOKBÓL JÖTT ÖSSZE A KÉT DOMBORMŰ

készült domborműveket.
A fizika szertár jelenleg is Bodrogi 
Sándor nevét viseli. Mindkét taná-
rember munkásságának emléket 
állít az is, hogy a nevüket viselő díjat 
kapnak a mindenkori végzős osztá-
lyok arra érdemes diákjai.
Hogy milyen jó tanári, később emberi 
viszonyt ápoltak egykori diákjaikkal, 
arra példa az, hogy a domborművek 
elkészítésének kezdeményezői az 
1979-ben végzett IV. B. osztály volt. 
Az ő felajánlásuk mellett a gimnázi-
um fenntartója, annak vezetése és 
a Vásárhelyi Bethlen Gimnáziumért 
Alapítvány is az ügy mellé állt. Az 
alapítvány egy felhívást is közzétett, 
aminek hatására különböző időben 
érettségizett ,,öregdiákok” és más 
tisztelők is adakoztak. 
A mostani megemlékezésnek az is 
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apropója volt, hogy Horváth tanár 
úr 10 éve hunyt el, Bodrogi tanár úr 
pedig 90 éve született, nyilatkozta 
Berecz János, a gimnázium fizika 
munkaközösségének jelenlegi veze-
tője, aki maga is sokat tanult Bodro-
gi Sándortól és Horváth Istvántól.
Horváth István özvegye azt emelte 
ki, hogy szigorú férje szigorú ember 
volt, de mindene volt a tanítás és di-
ákjait az életre készítette fel, amiért 
sokan hálásak is voltak neki.
Ezt megerősítette Sós Mária, aki ma 
már maga is matematika-kémia 
szakos tanár. Elmesélte, hogy nekik 
Horváth tanár úr adott mindent, míg 
az osztály másik, fizikás fele Bodro-
gi tanár úrra nézett fel szakmailag és 
emberileg egyaránt.
A domborműveket Máté Hunor 
szobrászművész készítette. 

ELISMERÉS • Október 15-ig adhatnak le 
jelöléseket

Kik kapják idén 
a Vásárhelyi 
Művészeti díjat?
MUNKATÁRSUNKTÓL

 Hódmezővásárhely Me-
gyei Jogú Város Közgyűlé-
sének rendelete lehetőséget 
ad a Hódmezővásárhely mű-
vészetéért elismerés odaíté-
lésére, és ehhez várják a 
vásárhelyi lakosok részéről 
az arra érdemes személyek 
vagy szervezetek jelölését, 
október 15-ig. 
 A Közgyűlés a Bessenyei-díj ha-
gyományait követve, annak eljárási 
szabályait alkalmazva „Vásárhelyi 
Művészeti” díjat adományozhat 
olyan személyeknek, közösségek-
nek, akik a magyar kultúra fejlesz-
tésében és terjesztésében, a magyar 
nyelv ápolásában, a magyar nemzet 
és nyelv fennmaradásáért folytatott 
munkában, harcban kimagasló tel-
jesítményt nyújtanak/nyújtottak. 

A díj előadóművészeknek adható két 
kategóriában az alábbiak szerint: 

a) hivatásos kategória:
 aa) egyéni
 ab) csoportos

b) amatőr kategória:
 ba) egyéni
 bb) csoportos

Arra kérik a lakosokat, hogy 2022. 
október 15. napjáig juttassák el Dr. 
Márki-Zay Péter polgármesternek 
címezve elektronikus úton a kovacs.
maria@hodmezovasarhely.hu cím-
re - azon művészek (egy személy 
és/vagy csoport) szakmai életrajzát, 
akiket érdemesnek tartanak a Vá-
sárhelyi Művészeti díjra. 
A javaslatok benyújtásáról a város 
honlapján tájékozódhatnak.
További információ a 62/350-125-
ös telefonszámon kérhető. 

Lakossági fórum
Lakossági fórumot tart Gyöngyösi Ferenc 

a Csúcsi olvasókörben,  
szeptember 27-én, kedden, 17:30-tól.


